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     تاسيس NGOبراي ايجاد شورش در عراق

حس��ين كازروني يك��ي از كاربران توئيتر نوش��ت: 
مي دونستين امريكا پس از خروج نظاميانش از عراق 
با محوريت س��فارت خودش در بغداد بيش از ۵هزار 

NGO رو در موضوعات گوناگون ايجاد و حمايت كرده؟
جالب تر اينكه بدوني��د عمده هدايت تظاهرات اخير در عراق توس��ط 

همين موسسات وابسته به سفارت امريكا انجام شده!
........................................................................................................................

   تحريم دلار در اربعين
حسين ش��هرياري يكي ديگر از كاربران توئيتر نيز نوشت: كشور هاي 
محور مقاومت پس از مقاومت و پيروزي سياسي و نظامي در برابر نظام 
س��رمايه داري غربي اكنون بايد به فكر تقويت پول يكديگر و شكست 
اقتصادي امريكا باشند. بهترين راهكار در اين زمان عدم استفاده از دلار 

)ابر رباي جهاني( در منطقه و خصوصاً پياده روي اربعين است. 
........................................................................................................................

     سوژه ترور تغيير كرده است
محمد ايماني در كانال شخصي خود در تلگرام نوشت:   
وقتي با شايعه و دروغ، سعي در تحريك عواطف مردم 
در لردگان مي ش��ود و ب��ه بهانه اينكه ف��ان مأمور 
بهداش��ت در گرفتن آزمايش از چند نفر، از س��رنگ 
آلوده اس��تفاده كرده، عناصري به دفتر امام جمع��ه حمله مي كنند يا 
خودروي پليس را آتش مي زنند، روشن است كل اين صحنه سازي، هيچ 

ربطي به مردم ندارد و پاي تروريسم مجازي در ميان است. 
جنايتكاران س��ابقه دار فان س��ازمان و بهمان گروهك تا ديروز براي 
ترور دانشمندان و خدمتگزاران اجير مي شدند يا به مردم تماشاگر رژه 
حمله مي كردند و منفور عام و خاص بودند، اما حالا، پشت نام كارگران و 
دانشجويان و زنان پنهان مي شوند، دعوت به تعطيلي كارخانه و كاس 
مي كنند يا قرباني مي تراشند و اشك تمس��اح مي ريزند... اما باز هم به 
وقتش، آن روي نامردشان از پشت نقاب بيرون مي زند، اسلحه مي كشند 
و دس��ت به خرابكاري و آتش افروزي مي زنند و در تمام اين سناريوها، 
كارگردان ها و دوربين به دس��ت هايي هس��تند كه صحنه را طراحي 

مي كنند و تصوير و روايتي وارونه مي دهند. 
اما مخاطب، گاه نمي داند كه خود، سوژه و قرباني عمليات ترور است. 

مردم، آماج اصلي در اين ترور ناغافل هستند. 
........................................................................................................................

     نشانه ديگر از نقش عربستان در ناآرامی های عراق
 فقط در كش��ورهاي حاش��يه خليج فارس خصوصاً عربستان با صيغه 
مونث از عراق نام مي برند. كانال تلگرامي لبنان ايران نوشت: عراقي ها 

اسم كشورشان را به صورت مذكر استفاده مي كنند. 
۹۴درصد توئيت ها با هشتگ مونث العراق تنتفض )عراق به پا مي خيزد( 
منتشر شده است. فقط در كشورهاي حاش��يه خليج فارس خصوصاً 

عربستان با صيغه مونث از عراق نام مي برند. 
اين هم دليل ديگري از اينكه عربستان پشت جريان شورش در عراق و 

هدايت و سوءاستفاده از احساسات و مطالبات مردم است. 
ياد وقتي افتادم كه نخس��ت وزير لبنان در عربستان جلوي تلويزيون 
استعفا كرد و ايران را مسبب آن خواند، اما ادبيات متن كاماً عربستاني 

بود. بعداً معلوم شد وي را گروگان گرفته و كتك زده بودند. 

سردار حاجي زاده:
 هوشمندسازي تسليحات 

نقطه عطفي در توليدات صنعت دفاعي است
فرمان�ده ني�روي هوافض�اي س�پاه گف�ت: رويك�رد س�ازمان 
صناي�ع دف�اع در هوشمندس�ازي تس�ليحات نظام�ي قاب�ل 
تقدير و نقطه عطف�ي در تحول تولي�دات صنعت دفاعي اس�ت. 
به گزارش مهر، سردار اميرعلي حاجي زاده فرمانده نيروي هوافضاي 
سپاه پاسداران در حاشيه بازديد از نمايش��گاه دستاوردهاي سازمان 
صنايع دفاع اظهار داش��ت: رويكرد هوشمندسازي تسليحات دفاعي 
نقطه عطف��ي در تحول تولي��دات صنعت دفاعي ايجاد كرده اس��ت. 
فرمانده نيروي هوافضاي سپاه ضمن ابراز خرسندي از رويكرد جديد 
اتخاذ شده در سازمان صنايع دفاع مبتني بر هوشمندسازي تسليحات 
دفاعي و همچنين تاش براي ارتقای كيفي دس��تاوردها با بالاترين 
سطح ممكن گفت: تاش دس��ت اندركاران مجموعه صنعت دفاعي 
در س��ازمان صنايع دفاع را قابل تقدير و نقطه عطف در توليد ساح و 

تجهيزات دفاعي پيشرفته مي دانيم. 
سردار حاجي زاده در ادامه با اش��اره به سبك سازي محصولات جديد 
ضمن افزايش تاثيرگذاري آنها ادامه داد: اين توانمندي ها رش��د قابل 
توجهي را در كيفيت محصولات توليدي صنعت دفاعي داشته است. 
فرمانده نيروي هوافضاي سپاه در ادامه بر لزوم توجه به نيازمندي هاي 
نيروهاي مسلح و انطباق هر چه بيشتر توليدات صنايع با نياز نيروهاي 

مسلح تأكيد كرد.
........................................................................................................................

نشست مشترك مجلس و شوراي نگهبان 
درباره سياست  هاي كلي قانونگذاري 

عضو هيئت رئيسه مجلس ش�وراي اس�امي از برگزاري نشست 
مش�ترك پارلم�ان و ش�وراي نگهب�ان درب�اره بررس�ي اهداف 
سياست  هاي كلي قانونگذاري، اباغي مقام معظم رهبري خبر داد. 
به گزارش تس��نيم، احمد اميرآبادي فراهاني عضو هيئت رئيس��ه 
مجلس ش��وراي اس��امي با اش��اره به اباغ سياس��ت هاي كلي 
قانونگذاري از سوي رهبر معظم انقاب اسامي، گفت: با توجه به 
اينكه، مجلس يكي از اركان و مخاطب اصلي سياست هاي اباغي 
رهبر انقاب، در حوزه قانونگذاري است، بنابراين اقداماتي در اين 

چارچوب بايد انجام شود. 
وي افزود: پس از اباغ سياست  هاي كلي قانونگذاري از سوي رهبر معظم 
انقاب اسامي، اقداماتي از سوي هيئت رئيسه مجلس صورت گرفت، به 
طوري كه ايشان دستورات لازم براي پيگيري موضوع و تبيين اهداف 

سياست هاي كلي قانونگذاري را به كميسيون ها داده اند. 
عضو هيئت رئيس��ه مجل��س تصريح كرد: ب��ه  طور قط��ع نواقصي در 
حوزه قانونگذاري كشور وجود داش��ته كه منجر به اين شده كه رهبر 
معظم انقاب اسامي سياس��ت هاي كلي را در اين حوزه، با مشورت 
كارشناسان و پژهشگران حقوقي در زمينه قانونگذاري تدوين و اباغ 
كنند، ما در مجلس نيز تمام اهتمام خود را براي پيگيري اركان و اهداف 

سياست هاي كلي قانونگذاري به كار خواهيم بست. 
اميرآبادي فراهاني اضافه كرد: طبق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده، قرار 
است جلس��ه ا ي با حضور رئيس مجلس، اعضاي هيئت  رئيسه مجلس 
و نيز آيت الله جنتي دبير ش��وراي نگهبان و ديگ��ر اعضاي حقوقدان و 
فقهاي شوراي نگهبان درباره سياست هاي كلي قانونگذاري، اهداف و 

برنامه هاي آن برگزار شود. 
وي افزود: زمان دقيق نشست مشترك مجلس و شوراي نگهبان درباره 
بررسي اهداف و اركان سياست هاي كلي قانونگذاري كه از سوي رهبر 
معظم انقاب به دستگاه ها اباغ ش��ده، هنوز مشخص نيست، اما اين 
نشست به زودي برگزار مي ش��ود. عضو هيئت رئيسه مجلس در پايان 
خاطرنشان كرد: اجرايي شدن سياس��ت هاي نظام قانونگذاري كشور 
نيازمند تغيير در بخش هايي از آيين نامه داخلي پارلمان است كه اين 

كار نيز به زودي آغاز خواهد شد.

از وقتي سيدابراهيم رئيسي به قوه قضائيه آمده 
است، برجسته ترين بخش هاي سخنراني هايش 
در جايگاه رياست دستگاه قضايي ايران »مبارزه 
با فساد« اس�ت. قاطعيت در برخورد قانوني با 
بستگان مسئولان و دانه درشت ها كه از يكي دو 
سال پيش به تدريج در قوه قضائيه شروع شد، 
به آن س�خنراني ها صورت عملي مي بخش�د. 
تصوير ضد فساد از دوره جديد قوه قضائيه براي 
برخي كه منافع شان، چه منافع اقتصادي و چه 
منافع سياس�ي و حزبي، به خطر افتاده است، 
چندان خوش�ايند نب�ود. آناني كه قرار اس�ت 
پرونده هاي خود يا نزديكانشان به جريان بيفتد 
و قوه قضائيه نقاب هايش�ان را ب�ردارد و عاوه 
بر قطع دستش�ان از منافع ناحق و غيرقانوني، 
چهره هاي واقعي ش�ان را هم به م�ردم معرفي 
كند، مقابل ق�وه خواهند ايس�تاد. اين تقابل با 
صراحت نيس�ت، طبيعي هم خواهد بود كه از 
هراس قض�اوت افكار عموم�ي، صريح نگويند 
كه »با ما و نزديكان ما برخ�ورد نكنيد« بلكه با 
برچس�ب »برخورد جناحي« عملكرد دستگاه 
قضايي را به چالش مي كشند و بر آن تصوير تازه 
ايجاد شده  از قوه قضائيه خط مي اندازند اما آنچه 
اين برچسب زني را خنثي مي كند، اطاع رساني 
در م�ورد برخورد قانون�ي با فس�ادهاي درون 
دس�تگاه قضاي�ي اس�ت. بديهي اس�ت ابتدا 
بايد برخوردي وجود داش�ته باش�د تا بتوان از 
اطاع رساني درست در مورد آن گفت. انگيزه 
دس�تگاه قضايي براي برخ�ورد درون قوه اي با 
فس�اد، مبري كردن خود از چنين برچس�بي 
نيست بلكه اشاره ما در اين گزارش به پاكسازي 
دستگاه قضايي از فساد، به عنوان يك نشانه بر 
ابطال آن برچسب »برخورد جناحي« است و نه 
آنكه اين پاكس�ازي معلول آن برچسب باشد. 
  بازداشت معاون اجرايي حوزه رياست قوه
از پرونده هايي كه زمزمه هاي آن از ماه هاي قبل از 
حضور رئيسي در رياست قوه قضائيه شنيده مي شد 
و با حضور او س��رانجام، گرچه با حواشي بسيار به 
جريان افتاد، پرونده اكبر طبري اس��ت. رئيسي با 
قرار گرفتن در جايگاه رياست دستگاه قضايي ابتدا 
اكبر طبري را بركنار كرد و سپس او در هفته هاي 
بعد بازداشت شد. كس��ي كه اولين افشاگري ها را 
بدون ذكر نام در مورد طبري انج��ام داد، عليرضا 
زاكاني بود. او در مصاحبه اي گفت: »رئيسي برخي 
افراد كه در قوه قضائيه دچار فساد بودند را بركنار 
كرد. معتقدم اين بركن��اري كفايت نمي كند و اگر 
كس��ي در دوره مسئوليت دچار فس��اد شده، بايد 

محاكمه اش كنند و اتفاق��اً محاكمه كردن فردي 
كه فساد آشكاري دارد و توسط آقاي رئيسي كنار 
گذاشته ش��ده، كمك مي كند كه جهت آينده در 
قوه قضائيه تثبيت شود، البته همه كساني كه كنار 
گذاشته شده اند مقصودم نيست بلكه فرد يا عنصر 
خاصي است كه كنار گذاشته شده است... كسي كه 
دو رئيس قوه را بيچاره كرده و دچار مش��كل بوده 
و مايه بدنامي قوه قضائيه و زد و بند ش��ده را بايد 
كنار گذاش��ت. اين اقدام مناسب است، ولي اينكه 
رها كنن��د و محاكمه نكنند، خيلي غلط اس��ت و 
محاكمه چنين عنصري كه همه از او و اشكالاتش 
اطاع دارند، براي سامت قوه قضائيه بسيار مفيد 
و حياتي است.« چندي بعد زاكاني نام اكبر طبري 

را صراحتاً اعام كرد. 
اكبر طبري معاون��ت اجرايي حوزه رياس��ت قوه 
قضائيه در زمان صادق آملي لاريجاني بود. در زمان 
رياست مرحوم هاشمي شاهرودي در قوه قضائيه 
هم او سمت مديركل امور مالي دستگاه قضايي را 
بر عهده داشته است. در مورد اتهامات طبري هيچ 

خبر رسمي وجود ندارد اما سخنگوي قوه قضائيه 
تصريح كرد كه افراد ديگ��ري در قوه هم پيرامون 
پرونده طبري بازداش��ت ش��ده اند. غامحس��ين 
اسماعيلي ابتدا در پاسخ به سؤالي مبني بر انتشار 
اخباري از اعترافات اكبر طبري كه شامل اتهاماتي 
عليه برخي مسئولان قوه قضائيه است، گفت: »ما 
در اين پرونده نيز مانند س��اير پرونده ها به لحاظ 
ماحظات قانوني، از محتواي پرونده اطاع رساني 
نكرديم اما از اين خلأ ايجاد شده برخي سوءاستفاده 
كردند و موضوعاتي را به عنوان اعترافات متهم يا 
متهمان پرونده منتش��ر كردند كه مورد تأييد ما 
نيست« و بعد خبر داد كه: »در اين پرونده 17نفر 
بازداشت شدند كه دو نفر هم از قضات هستند كه 
يكي از آنها شاغل و يك نفر هم بازنشسته بوده و در 
آينده ممكن است به عدد متهمان اضافه يا از برخي 

افراد رفع اتهام شود.«
  بازداش�ت بازپ�رس مع�روف دادس�راي 

فرهنگ و رسانه
از خبرهاي ديگري كه نش��ان از عزم رئيس جديد 

دس��تگاه قضا براي برخورد با فساد در درون قوه و 
اعام عمومي اخبار پيرامون آن داشت، اعام خبر 
بازداشت بيژن قاسم زاده، بازپرس سابق دادسراي 
فرهنگ و رسانه بود. او به لحاظ جايگاه كه تعامل 
او را با اهل رسانه بس��يار و ناگزير كرده بود، چهره 
شناخته ش��ده اي بود و از طرفي اعام تخلف او، به 
دليل شهرت و اهميت كارش، ممكن بود اين شبهه 
را ايجاد كند كه فس��اد در دس��تگاه قضايي ريشه 
گرفته و كل قوه زير سؤال رود اما قوه قضائيه هم او را 
بازداشت كرد و هم نشان داد از اعام خبر بازداشت 
او ابايي ندارد. از قضا چنين برخوردهايي و تصميم 
بر اعام عمومي آن، اعتماد به دس��تگاه قضايي را 
افزايش مي دهد. در مورد او هم هنوز اتهامات ذكر 
نشده اند. به گفته س��خنگوي قوه قضائيه »وي در 
رابطه با پرونده تعدادي از عناصر بازداشت شده در 

قوه قضائيه، بازداشت شده است.«
  روايت رئيسي از رش�وه هاي كان در قوه 

قضائيه
ابراهيم رئيسي با سخناني كه در مجلس خبرگان 

ايراد كرد و از برخورد با مجرمان دريافت رشوه هاي 
كان در دس��تگاه قضايي گفت، نش��ان داد كه نه 
تنها دس��تگاه قضايي را مبري از فس��اد نمي داند 
بلكه با افتخار از برخورد با فساد در دستگاه قضايي 
مي گويد. او در آنج��ا تصريح ك��رد: »در مبارزه با 
فساد، هيچ خط قرمزي نداريم، در خود قوه قضائيه 
با مواردي مواجه و متوجه ش��ديم رشوه هايي اخذ 
شده كه بهت آور است، از آپارتمان هاي 600 متري 
گرفته تا وياهاي ۴هزار متري در شمال كه در نوع 
خود كم نظير است، البته متهمان بازداشت و اموال 

نامشروع آنها ضبط شده است.«
  تأكيد رهبري بر برخورد درون قوه اي

با فساد
رهبري در امر مبارزه قوه با فس��اد كه رئيس��ي 
اشاره كرده، تيرماه سال جاري در ديدار رئيس 
و مسئولان دس��تگاه قضايي فرمودند: »مبارزه 
با فس��اد، هم در درون قوه محل كام است، هم 
بيرون قوه، لكن اولويت با درون قوه است. خب، 
هزاران قاضي ش��ريف و پاكدام��ن و كارمندان 
امين در سراس��ر قوه دارند كار مي كنند، تاش 
مي كنند، يك عنصر ناباب در يك دادگستري اي 
در يك ش��هري پيدا مي ش��ود، ي��ك حركتي 
انجام مي دهد، اين روان هاي پاكيزه ش��ريف را 
بدن��ام مي كند، اين چيز كمي اس��ت؟ اين چيز 
كوچكي است؟ شايد آن تعداد آدم نابابي كه در 
مجموعِ قوه قضائيه هس��تند، يك درصد خيلي 
كمي نس��بت به آدم هايي اس��ت كه ي��ا در اوج 
ش��رافتند - ما داريم قضاتي كه ب��ا زندگي هاي 
س��ختي زندگي مي كنند، پرونده هاي سنگين 
مهمي هم دستشان هس��ت، ]اما[ يك ذره  هم 
تخطي نمي كنند، اگر اهل خط��ا بودند ممكن 
بود زندگي هاي خيلي بهتري داش��ته باش��ند، 
ابداً ]تخطي نمي كنند[- ي��ا قضات معمولي اي 
]هستند[ كه دارند كار خودش��ان را با امانت، با 
صداقت انجام مي دهند، نس��بت آن افراد فاسد 
و افراد ناباب در مقابل اين افراد، خيلي نس��بت 
كمي است اما يك نسبت كم، يك درصد كوچك 
هم تأثيرات مخربي مي گ��ذارد كه حالا من در 
تصويرسازي از قوه قضائيه، بعداً اين را باز عرض 
خواهم كرد. نسبت به فس��ادِ درون قوه قضائيه 
س��خت گيري كنيد. علتش هم اين اس��ت كه 
اين ]قوه[، مسئولِ رفع فساد است، اگر خودش 
فاسد شد، گناه او نابخشودني است. هر چه رتبه 
ش��أني و حقوقي انس��ان بالاتر رفت، به همان 
اندازه اهميت كار او بيشتر مي شود، هم در جنبه 

مثبت، هم در جنبه منفي.«

عزم رئيسی برای پاك سازی قوه قضائيه از درون
افكار عمومی برخورد جناحی با فساد را باور ندارد

وزير امور خارج�ه در صحن علني مجلس با اش�اره به معرفي 
راه هاي مختلف براي دور زدن تحريم ها گفت: اين راه ها با توجه 
به ماحظاتي كه دوستان ما در بخش خصوصي و دولتي دارند، به 
نتيجه نمي رسد اما ما وظيفه خود را به درستي انجام مي دهيم. 
به گزارش فارس، محمدجواد ظريف وزير امور خارجه كشورمان روز 
گذشته برای پاسخ به سه سوال نمايندگان مجلس شورای اسامی 

در خانه ملت حضور يافت.
در جلسه علني مجلس در پاسخ به س��ؤال محمدعلي پورمختار 
نماينده مردم بهار و كبودرآهنگ درب��اره اقدامات اين وزارتخانه 
در جهت بهبود رواب��ط اقتصادي و ارتقاي ديپلماس��ي اقتصادي 
و همچنين ارتقاي جايگاه ايران در صحنه جهاني اظهار داش��ت: 
موضوع اقتصاد مهم ترين اولويت سياس��ت خارجي اس��ت و ما بر 
اين اساس معاونت ديپلماسي اقتصادي را تشكيل داديم اما ذكر 
اين نكته حائز اهميت است كه كار ما اقتصادي نيست و ما وظيفه 

تصدي گري را بر عهده نداريم. 
وي با اشاره به تشكيل دبيرخانه ستاد هماهنگي روابط اقتصادي 
گفت: مدتي است كه اين دبيرخانه تشكيل شده و وظيفه اصلي اين 
دبيرخانه، هماهنگي كارهاي مختلف كشور در دستگاه هاي خارجي 
اس��ت. وزير امور خارجه تصريح كرد: دبيرخانه س��تاد هماهنگي 
روابط اقتصادي هر دو هفته يكبار با معاونت وزارتخانه هاي ديگر 
جلسه اي تشكيل مي دهد. همچنين آنان جلس��اتي را با سفراي 
ايران در كش��ورهاي مختلف برگزار مي كنند كه آخرين تحولات 

اقتصادي را ارائه دهند. 
   ارتباط با همسايگان اولويت نخست دولت

ظريف با بيان اينكه تاكنون س��فراي ما در كشورهاي همسايه و 
همچنين چين و ژاپن در اين دبيرخانه حضور يافته اند و مباحثي 
درباره ديپلماسي اقتصادي مطرح شده است، گفت: همچنين ما 
براي استان ها اداره  ويژه اي را تشكيل داده ايم تا امكانات استان ها 
براي جذب سرمايه مورد ارزيابي قرار گيرد كه تاكنون در معاونت 

اقتصادي چند جلسه بين استانداران و سفرا تشكيل شده است. 
وي با بيان اينك��ه همچنين يك پايگاه اطاع رس��اني در معاونت 
ديپلماسي تشكيل شده است، افزود: در اين پايگاه اطاع رساني، 
اطاعات اقتصادي كش��ورها در اختيار بخش خصوصي و دولتي 
قرار مي گيرد. ظريف بيان كرد: اقدام ديگري در اين مورد انجام شد 
كه به كمك مجلس شوراي اسامي نهايي شد و هفته گذشته هم 
رئيس جمهور در آن جلسه شركت كرد كه اين موضوع ورود ايران 

به اتحاديه اقتصادي اوراسياست. 
وي در اين باره توضيح داد: اتحاديه اقتصادي اوراسيا امكان ويژه اي 
را براي ايران فراه��م مي كند تا بتواند با همس��ايگان خود ارتباط 
ويژه اي را از حيث اقتصادي و تجاري برقرار كند كه با اجرا ش��دن 
توافق اوراسيا در اواسط آبان  ماه قطعاً شاهد تأثيرات بسزاي حضور 

ايران در اين اتحاديه خواهيم بود. 
وزير امور خارجه درباره اقدامات اين وزارتخانه براي ارتقاي جايگاه 

ايران و ايراني در س��طح جهان اظهار داشت: ما حمايت از ايرانيان 
خارج از كش��ور را وظيفه خود مي دانيم و هرگون��ه اقدامي براي 

جلوگيري از تضييع حقوق آنان انجام مي دهيم. 
ظريف ادامه داد: دو ايراني مقيم خارج از كشور به شكل غيرقانوني 
و به درخواس��ت امريكا در زندان بودند كه يك ايراني آزاد شده و 
آزادي وي ماحصل تاش هايي است كه وزارت خارجه انجام داده 
اما به دليل اينكه مي خواهيم اقداماتمان به نتيجه برسد، از تبليغاتي 
كردن آن جلوگيري مي كنيم و به دنبال آن هس��تيم كه از طريق 

گفت وگو، آن را به نتيجه برسانيم. 
   وظيفه وزارت خارجه قرار داد بستن نيست

وي تأكيد كرد: وظيفه وزارت امور خارجه بستن قرارداد و جذب 
سرمايه نيس��ت، صرفاً وظيفه ما تس��هيل اين اقدامات است و 
دس��تگاه هاي ذيربط بايد آن را انجام دهن��د. ظريف بيان كرد: 
س��فراي ما موظف به شناخت س��رمايه گذاران هس��تند و بايد 
اطاعات لازم را در اختي��ار آنان بگذارند تا س��رمايه گذاران در 
ايران حضور يابن��د و پس از حضور س��رمايه گذاران خارجي در 
كشورمان، يكسري مقررات داخلي و قوانين وجود دارد كه بايد 
رعايت شود و همه مي دانيم كه براي يك سرمايه گذاري عادي 
بايد سرمايه گذاران چندين ساعت صبر كنند تا مجوز بگيرند و 

اين مسائل ديگر ربطي به وزارت خارجه ندارد. 
وزير امور خارجه گفت: ما هر روز افرادي را برای سرمايه گذاري در 
كشورمان به دستگاه هاي ذيربط معرفي مي كنيم اما پس از معرفي، 
ديگر وظيفه ما نيس��ت كه اقدامي انجام دهيم و مداخله ما باعث 
اخال در سيستم ساير دستگاه ها مي شود و فسادآور است و وزارت 

امور خارجه صرفاً وظيفه خودش را انجام مي دهد. 
وي ادامه داد: در اجراي اين وظيفه ما با مشكات ديگري به ويژه 

تحريم هاي امريكا مواجه هس��تيم و زماني ك��ه پيش بيني هايي 
توسط دولت در زمينه ارتقاي مسائل اقتصادي و روابط اقتصادي 
كشور انجام شده بود، هنوز تحريم هاي جديد ايالات متحده امريكا 
وارد نشده بود اما امروز بخش فشار حداكثري امريكا، مانع تحقق 
بسياري از اقداماتي شده كه ما در برنامه خود داشتيم ولي كماكان 

در همه اين زمينه ها تاش مي كنيم. 
   مجلس به كمك ما بيايد

وي در پاسخ به سؤال پورمختار مبني بر اينكه »چرا وزارت خارجه 
پايگاه داده داخلي هنوز ايجاد نكرده اس��ت؟«، گف��ت: ما پايگاه 
داده هاي خارجي را به سفارتخانه ها اباغ مي كنيم و آنها موظفند 
كه به م��ا اطاعات را ارائه دهن��د و ما اطاعات را در س��امانه قرار 
مي دهيم اما پايگاه داده داخلي را كسي موظف نيست كه در اختيار 
ما بگذارد. ما از دستگاه ها و وزارتخانه ها درخواست مي كنيم و هر 
اطاعاتي كه آنان به ما بدهند، در پايگاه قرار مي دهيم. وزير امور 
خارجه اظهار داشت: در شرايط بسيار نامساعد بين المللي به دليل 
وضع تحريم هاي ظالمانه ايالات متحده و همچنين در ش��رايطي 
كه در داخل كش��ور ما وظيفه هماهنگي و تسهيل گري را داريم، 

دستگاه هاي مختلف بايد در اين زمينه با ما همكاري كنند. 
وي بيان كرد: اميدواريم مجلس شوراي اسامي هم در اين زمينه 
به ما كمك كند تا بتوانيم وظيفه خ��ود در بعُد اقتصادي را بهتر از 
گذش��ته انجام دهيم اما تاكنون هم با توجه به همه مشكاتي كه 
داريم، يكي از بخش هاي موفق وزارت خارجه، بخش ديپلماسي 
اقتصادي بوده است و معاون مربوطه در اين بخش از ابتداي صبح 
تا آخر ش��ب صرفاً در حال پيگيري است تا مشكات داخلي براي 
سرمايه گذاري را حل و فصل كند چراكه ما مشكات داخلي در اين 
زمينه بسيار داريم. ظريف گفت: بسياري از مواردي كه ما براي دور 

زدن تحريم ها معرفي مي كنيم، با توجه به ماحظاتي كه دوستان ما 
در بخش خصوصي و دولتي دارند، به نتيجه نمي رسد اما ما وظيفه 
خود را به درستي انجام مي دهيم. وي با اشاره به ارائه برنامه ۲۵ساله 
به چين گفت: اين مسئله نشان دهنده اهميتي است كه ما به روابط 
با چين مي دهيم و برنامه اي اس��ت كه به شكل متوازن و با در نظر 
گرفتن اولويت هاي كشور توسط دستگاه هاي مختلف تدوين و در 

سفر گذشته بنده به چين ارائه شد.
   هماهنگي مناسب بين وزارت خارجه و ستاد كل نيروهاي 

مسلح 
ظريف همچنين در پاسخ به س��ؤال ملي علي كرد نماينده خاش 
مبني بر عدم ديپلماس��ي پايدار با كش��ورهاي همسايه شرقي و 
جنوب شرقي ايران گفت: در ابتداي دولت دوازدهم گفتيم روابط با 

همسايگان در اولويت ماست و با جديت آن را دنبال مي كنيم. 
وزير امور خارجه تصريح كرد: ستاد فرماندهي كل قوا و ستاد كل 
نيروهاي مسلح و شخص سرلشكر باقري به منظور توسعه روابط 
امنيتي، سياس��ي و اقتصادي اقداماتي انجام دادند، ضمن اينكه 

گفت وگوهاي مستمري درباره مرزها با اسام آباد داريم. 
ظريف گفت: من اولين وزير خارجي بودم كه بعد از انتخاب عمران 
خان به پاكستان س��فر كردم. وي گفت: ماقات هاي متعددي با 
پاكستانی ها در سطوح مختلف داريم و اين در حالي است روابط ما با 
اسام آ باد هيچ گاه سردرگم نبوده و اهداف آن كاماً مشخص است، 
هر چند مشكاتي داريم كه ناشي از حضور و دخالت بيگانگان است 
اما ارتباط تهران با اس��ام آباد خوب است. وزير امور خارجه افزود: 
درباره ربايش افسران ايراني توسط ضدانقاب پيگيري هايمان را با 
هماهنگي ستاد كل نيروهاي مسلح انجام مي دهيم و به پاكستان 
سفر مي كنيم، ضمن اينكه روابط ما با فرمانده ارتش پاكستان بسيار 

خوب است و رفت و آمدها و ديدارهاي جدي با آنها داريم. 
وي افزود: روابط با افغانستان بر اساس سياستي مشخص در حال 
پيگيري اس��ت. وزير امور خارجه گفت:  وزارت خارجه نمي تواند 
اقدام��ي را در زمين انجام ده��د و ما در خصوص ح��وادث ناگوار 
تروريستي در مرز پاكس��تان فقط مي توانيم چندين كار را انجام 
دهيم. ظري��ف درب��اره اين كارها گف��ت:  محكوم ك��ردن حادثه 
تروريستي و خواستن س��فير آنها به وزارت خارجه، حضور سفير 
ايران در وزارت خارجه پاكس��تان، مذاكره وزارت خارجه ايران با 
وزارت خارجه پاكستان، برقراري تماس و مذاكره فرماندهان نظامي 

با طرف خارجي بخشي از اين اقدامات است. 
وي گفت: بايد بكوشيم از بزرگان منطقه و رهبران ديني و همچنين 
نمايندگان مجلس و ذي نفوذان منطقه اي به منظور كاهش حمات 
تروريستي استفاده كنيم. ظريف گفت:  امروز هماهنگي و همكاري 
بين وزارت خارجه و س��تاد كل نيروهاي مسلح ايران و پاكستان 
بسيار خوب است. در پايان نمايندگان مجلس از توضيحات ظريف 
در خصوص 3 سوال مطرح شده قانع شدند اما پورمختار اعام كرد 

كه قانع شدن وی مشروط است.

وزير امور خارجه در پاسخ به نمايندگان سؤال كننده از وی: 

ملاحظاتبخشخصوصیودولتیمانعدورزدنتحریمهاست!

گزارش  2

كبري   آسوپار
   گزارش   یک


